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Zasady to wi$cej niz przepis
Rozmowa I z PIOTREM LITWA, prezesem Wyzszego Urzedu Gorniczego

Zblizajaea siê  Barborka w Wyzszym Urz^dzie
Gorniczym bedzie zwienczeniem calego cy-
klu wydarzen, zwiazanych z jubileuszem
90-lecia nadzpru gorniczego •w Polsce. Laczy-
lo je wspolne motto ,,G6rnictwo z zasadami".
Z zasadami, czyli jakie?

Gornictwo z zasadami, to znaczy takie, ktore nie
tylko respektuje przepisy, w ktorych nie wszystko
da sie^ zawrzec i unormowac, ale oparte na czyms,
co zwyklismy okreslac mianem sztuki gorniczej
albo dobrej szkofy gorniczej. W rozumieniu nad-
zoru gorniczego gornictwo z zasadami to takie,
ktore spelnia najwyzsze standardy bezpieczehstwa,
pocza^wszy od etapu budowy kopalni po jej likwi-
dacje., albo inaczej — zrownowazonego rozwoju.
Trzymanie sie. regul tej dobrej szkory jest szalenie
trudne w realizacji, lecz nie niemozliwe.

Na drugim biegunie roku jubileuszowego bie-
gta codziennosc. Jaki by} ten mijajacy rok
w ocenie sternika nadzoru gorniczego?

Kazdy rok niesie nowe zjawiska i doswiadcze-
nia, ktore sa^ zrodlem wnioskow i przyczynkiem
do wyznaczania zadan na kolejne lata. Zaczne^
od tych krzepiacych. Trzeci rok z kolei odnotowu-
jemy zauwazalny — w tym roku o ponad 6 procent
— spadek wypadkowosci ogolem. Dotyczy to calej
branzy, w tym gornictwa wegla kamiennego. Licz§,
ze ten trend zostanie utrzymany. Do zjawisk war-
tych podkreslenia nalezy takze spadek liczby zda-
rzen niebezpiecznych. Mam przede wszystkim
na mysli te, nios^ce szczegolne zagrozenie dla zy-
cia ludzi i funkcjonowania zakladow gorniczych,
czyli pozary endogeniczne, zapalenia metanu i tap-
ni^cia. Ominejy nas — odpukac — katastrofy i oby
nigdy do nich nie dochodzilo. Chce^ zwrocic uwage^
na problem, ktory rowniez udalo sie przezwycie.-
zyc. Otoz w latach 2010-2011 mielismy duzy
— przekraczaj^cy 40 procent — udzial wj'padkow
smiertelnych i ci^zkich, zaistniarych w zwi^zku
z eksploatacja^ szeroko rozumianych urz^dzen
transportowych. Presja na prewencj? w tej dziedzi-
nie spowodowala, ze w mijaja^cym roku nastqpil
zauwazalny spadek w tej grupie wypadkow. Odno-
towalismy tez mniej - w granicach jednej trzeciej
— wypadkow cieikich.

A zjawiska szczegolnie niepokojace?
Takim najwi^kszym cieniem w polskim gornic-

tade jest to, ze od kilku lat nie spada poziom wy-
padkowosci smiertelnej. Jest to prawda, z ktora^
trudno mi si^ pogodzic. Dominuj^ przy tym wy-
padki indywidualne, ktorych — w moim przekona-

niu — mozna bylo unikn<ic. Cien nastepny: okolo
jednej czwartej viypadko^v smiertelnych i ci^zkich
- w tej grupie mamy do czynienia z przeszlo dwu-
krotnym wzrostem — bylo nastepstwem opadu
ska! ze stropu i ociosu. I to jest przyczyna typowo
gornicza, typowo organizacyjna, scisle zwia^za-
na z przygotowaniem czlowieka do zawodu oraz
zabezpieczeniem miejsca pracy. To raza.cy przyktad
przeciwdenstwa sztuki gorniczej. Kolejny powazny
cien to wypadkowosc smiertelna wsrod pracowni-
kow firm ushagowych. Stanowia. oni 18-20 procent
uczestnikow ruchu zakladu gorniczego, natomiast
az 40 procent wsrod tegorocznych ofiar najtragicz-
niejszych wypadkow.

Powiedziai Pan wczesniej, ze nowe zjawiska
i doswiadczenia sa. przyczynkiem do wyzna-
czania zadan na kolejne lata. Jakie be.d^ te
priorytety?

Jest ich bardzo duzo i generalnie poprzeczka zo-
staje zawieszona bardzo wysoko. Najwazniejszy
niezmiennie sprowadza si^ do utrzymania spadko-
wego trendu wypadkowosci. Takim priorytetem
jest kontynuacja monitoringu tak zwanych rejo-
now szczegolnie niebezpiecznych w kopalniach,
a wie,c tych, gdzie mamy do czynienia z kumulacja,
roznorakich zagrozen. W praktyce sprowadza si^
to do tego, ze jestesmy w nich cz^sciej niz w in-
nych rejonach kopalni, ze stan W7St^pujacych
w nich zagrozen jest analizowany na co dzien. Jed-
noczesnie przekonujemy i wywieramy presj^
na przedsi^biorcow, aby dysc^lina pracy w takich
rejonach byla na najwyzszym poziomie. W ich
przypadku wymagamy tez wyja_tkowo starannego
podejscia, pocz^wszy od fazy przygotowania zloza
do robot gorniczych i myslenia o projektowanych
rozcinkach. Dzis mamy takich rejonow o potow^
mniej niz przed trzema laty. Cieszy tez zauwazal-
na poprawa dyscypliny pracy. I jeszcze jeden nad-
zwyczaj wazny priorytet: rozszerzenie monitoringu
oddzialywania eksploatacji na powierzchni^. Rzecz
szalenie trudna, poniewaz w tym obszarze zderzaja
si^ z sob^ odmienne interesy. Uwazam jednak, ze
ich racjonalne godzenie jest mozliwe.

W polskim gornictwie bedzie si^ zapewne
pogl̂ bial proces prywatyzacji, •w tym tez
z udzialem kapitahi zagranicznego. Zanosi
sî  na boom w gornictwie otworowym,
zwtaszcza w zakresie poszukiwania gazu nie-
konwencjonabiego. Jakie nowe wyzwania nie-
sie to dla nadzoru gorniczego?

Te zjawiska oznaczaja. wkraczanie nowej jakosci
do gornictwa. Nowej jakosci, mam nadzieje^ ze
wyzszej od dotychczasowych standardow. Tech-
nologic w gornictwie otworowym — te opracowane
przez Amerykanow, Rosjan, Kanadyjczykow — sa
bardzo nowoczesne i innowacyjne, co iaczy si^
z \v}'sokimi standardami bezpieczenstwa i warun-
kow pracy. Oczywiscie, przyklad katastrofy w Za-
toce Meksykanskiej jest na pewno ostrzezeniem.
Jaki b^dzie to mialo wph/w na nasz^ prac??
Wszystko zalezy od skali. Do dzis odwiercono
w naszym kraju raptem 36 otworow. Na razie wie^c
doskonale dajemy sobie rade.. Gdyby jednak mialo
przyjsc do wiercenia 300-500 otworow rocznie, to
nadzor gorniczy bedzie musial zostac wzmocniony
o wiejcsza^ liczby specjalistow z zakresu gornictwa
otworowego. Konieczna bylaby tez zapewne zmia-
na geografii organizacyjnej okr^gowych urz^dow
gorniczych.
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Tasm^ wygodniej i bezpiecznie
ZG SOBIESKI Wtransporcie ludzi przenosnikami tasmowymi mozna ustrzec si% wypadkow.
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Tazda gornikow tasm% jeszcze
J do niedawna byla powaznym wy-
kroczeniem. Jednak po przystosowa-
niu takich ukladow do transportu lu-
dzi staje sie^ wygodnym i — co najwaz-
niejsze — bezpiecznym sposobem
przewozu pracownikow podziemny-
mi przekopami. Jednym z prekurso-
row wdrazania tego typu rozwiazan
jest nalezacy do Pohidniowego Kon-

cernu W^glowego Zaklad Gorniczy
Sobieski.

Wjaworznickim zakladzie, podob-
nie jak w wielu innych kopalniach,
ustawicznie wydtuza si^ odleglosc
przodkow i wyrobisk eksploatacyj-
nych od szybow zjazdowych. W So-
bieskim si^ga ona nawet 9 km. Ma to
wielorakie konsekwencje. Kiedy
jeszcze dominowal transport torowy,
gornicy z dworcow osobowych szli
na stanowiska pracy pieszo. Dociera-
j^c wiec do sciany lub przodka, juz

byli zm^czeni. Tym bardziej, ze — to
specj'fika tego zakladu — spqg wi^k-
szosci wyrobisk dojsciowych pokry-
waj^ sliskie hipki, znacznie utrudnia-
j%ce poruszanie si^. Obok zm^czenia
mnozyfy si^ wiec rowniez wypadki.
Nastepstwem dhigiej drogi gornikow
na ich stanowiska byl rowniez rela-
tywnie krotki efektywny czas pracy.

Monitoring newralgicznych
punktow
— Uwzgl^dniaj^c wszystkie te oko-

kierownik Dzialu Przygotowania
Produkcji w ZG Sobieski.

Dopetnieniem kolejki
podwieszane
Obecnie w ZG Sobieski eksploatowa-
nych jest szesc przenosnikow przysto-
sowanych do jazdy ludzi dolna^ gorn^
lub .obiema tasmami. La_czna ich dhi-
gosc si^ga juz prawie 6 km, ale kierow-
nictwo kopalni zamierza rozwijac ten
typ transportu, traktuj^c go jako jeden
z podstawowych elementow popra\\
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